
Ce ne facem 
cu prostul-gust? 

-Psihoterapie de grup-
Nu este exclus ca iniţiativa unei discuţii despre gustul prost în 
teatru să fie ea însăşi de prost-gust. Am neglijat acest risc, pen
tru a demonstra cât de subiectivă este dorinţa de a cataloga şi 
cât de inutilă, dacă nu primejdioasă, tentaţia de a reglementa. 
Invitaţii redacţiei au fost Radu Macrinici (dramaturg), Ludmila 
Patlanjoglu, Adrian Mihalache, Marina Constantinescu, Doru 
Mareş, Cristina Modreanu (critici), Anca Bradu, Alexandru Darie 
(regizori). 

Magdalena Boiangiu: Se aud de 
peste tot vaiete şi oftaturi îngrijorate 
în legătură cu asaltul prostului-gust 
asupra marii culturi, de unde ar reieşi 
că există o cultură, bună, importantă, 
de bun-gust, o citadelă atacată de 
prostul-gust, doritor să-i ia locul. Nu 
cred că lucrurile sunt atât de bine 
despărţite: bunul-gust şi prostul
gust sunt noţiuni istorice, care evo
luează în funcţie de norme şi menta
lităti. Nu-mi dau seama dacă normele 
creează mentalitătile, sau invers. Îmi 
aduc aminte de replica Ma şei din Trei 
surori, când îi spune Nataşei: "Ţi-ai 
pus un cordon verde la bluza gal
benă!" şi de aici porneşte o întreagă 
poveste. Cine s-ar mai uita azi la aşa 
ceva, cine ar mai considera imposi
bilă relatia cu o femeie îmbrăcată 
fără gust!? Într-un recent articol din 
"România literară" - ca să sar de la 
Cehov la Nicolae Manolescu -,  acesta 
din urmă se plângea de invazia pros
tu lu i-gust, detectat peste tot: în 
politică, în �ultură, în ta/k-show-uri şi 
interviuri; reieşea că viaţa toată a 
devenit de prost-gust şi că nu prea ar 
mai merita să fie trăită. Mai există o 
teorie care spune că viaţa nu poate fi 
vulgară şi că doar cel care priveşte 
introduce gânduri urâte în adevărul 
vieţii. Spre deosebire de dumnea
voastră, care aţi venit aici aducând 
revista "Scena", eu am venit cu 
revista "Plai cu boi". Nu pentru a 
demasca prostul-gust al acestei pu
blicaţii, ci pentru că aici a apărut un 
articol al lu i  Andrei Pleşu, intitulat 
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"Despre obscenitatea publică", unde 
el încearcă să le răspundă acelora 
care îi reproşează că scrie într-o 
revistă plină de măscări. El scrie că 
omul este făcut d in toate, şi d in 
lucruri înalte, şi din lucruri sordide, ş i  
chiar dacă exhibiţionismul ar fi o 
trăsătură a minoritătii, dorinta de a 
vedea spectacole obscene aparţine 
unei majorităţi. Suntem foarte des 
tentaţi - şi nu întâmplător folosesc 
pluralu l  - ca, atunci când pe scenă se 
spun cuvinte urâte sau se fac gesturi 
obscene, să apelăm la interdicţie. Îmi 

reprim acest impuls, în primul rând 
pentru că nu am autoritatea de a in
terzice (probabil că, dacă aş putea, aş 
şi face-o), şi mă întreb dacă presiunea 
asta, resimţită desigur şi de alţii, tre
buie încurajată sau trebuie, la rândul 
ei, interzisă. Eu cred că trebuie in
terzisă, dar vă las pe dumneavoastră 
să spuneţi ce credeţi. Şi mai este 
ceva: toate semnele marilor revolutii 
din cultură au fost considerate de 
prost-gust. Romantismul era ceva de 
gust obscen comparativ cu clasicis
mul, avangarda era impudică în ra
port cu literatura burgheză, deci n-ar 
trebui să fim atât de hotărîti când 
repartizăm fenomenele într-o cate
gorie sau alta. 

De la Lovinescu, 
nu de la sex 

Dumitru Solomon: Prostul-gust îm
bracă forme care adeseori se stre
coară printre lucrurile de bun-gust şi 
numai cei cu un simţ foarte ascuţit îl 



descoperă. Eu, de pi ldă, găsesc 
obscenă - şi nu cred că defectul e în 
privirea mea - priveliştea lui Tudor 
Vladimirescu defi lând printre con
sil ieri, preşedinţi, prefecţi şi alţi pri
mari, şi spunând că patria e norodul, 
nu tagma jefuitori lor. Înainte de '89, 

Mihai Viteazul sau Bălcescu, aranjaţi, 
cu peruci şi mustăţi puse unor actori 
profesionişti sau amatori, îl omagiau 
pe conducătorul iubit. Consider că 
aceste lucruri sunt la graniţa specta
colului teatral, dar în plin prost-gust. 
Adrian Mihalache: Eu aparţin gene
raţiei al cărei slogan a fost: este in
terzis să interzici. Din acest punct de 
vedere, nu  se pune problema să 
resping ceva, dar ceea ce se consi
deră în general a fi obscen nu este 
întotdeauna de prost-gust. Eu am 
asistat la un spectacol foarte frumos 
la New York: Nietzsche. Spectacolul 
era, pe de o parte, obscen, pentru că 
interpretul lui Nietzsche îşi scotea, la 
un moment dat, chi lotii. Pe de altă 
parte, de maxim bun-gust era faptul 
că în piesă Nietzsche nu rostea decât 
şapte replici din opera sa, şi acelea, 
din lucrările mai puţin cunoscute. 
Magdalena Boiangiu: Şi cum ţi-ai 
dat seama că îi aparţineau lui ? 
Adrian Mihalache: Scria în caietul
program! Şi am mai văzut, odată, o 
expoziţie cu temă obscenă, dar de 
maxim bun-gust, la începutul anilor 
frumoşi - cred că în primăvara lui '90, 
la Teatrul National: Sexul lui Mozart, 
unde fiecare art ist a fost pus să 
creeze o instalaţie, o operă, o repre
zentare a felului în care crede el că 
"1"-ar avea Mozart. Singura concesie 
care se făcea pudorii bucureştene era 
titlul impropriu. Nu era vorba despre 
sex; un alt cuvânt s-ar fi potrivit 
acolo. Cea mai inteligentă d intre 
cron icile pe care le-am citit era 
despre ceea ce aveau în comun aces
te opere - toate recunoşteau că 
despre sexul lui Mozart nu se putea 
spune decât un singur lucru: a fost 
enorm. 
Doru Mareş: Mă întreb dacă nu e o 
deformare psihanal izabilă faptul că 
nu suntem atenţi la ceea ce spunea 
domnul Solomon. Căci am înţeles că 
tema este prostul-gust, kitsch-ul... 
Voci: Nu numai! 
Doru Mareş: .•. şi nu prostul-gust de 
natură sexuală, adică obscenitatea. 
Eu cred că discuţia ar trebui pornită 
mai degrabă de la Eugen Lovinescu şi 
de la ceea ce spunea el: nu există 
decât o singură pornografie - l ipsa 
de talent. Şi cred că, din acest punct 
de vedere, nu există decât un singur 
kitsch - cel făcut de inşi l ipsiţi de ta
lent. Unicatul permite orice, de la 
bruscarea de natură sexuală, până la 
violentarea spiritului nostru născut 
conservator, dar obligat la liberalism. 
S-ar putea ca, în cele din urmă, obiec-

tul artistic să se definească numai 
prin unicitate; în momentul în care 
devine produs industrial, este de 
prost-gust. Nu Mona Lisa este kitsch; 
Mona Lisele vândute la bâlci sunt cu 
certitudine kitsch, mai ales dacă au în 
spate nu peisajul lui da Vinei, ci nişte 
iepuraşi sau cerbi la apă sau două trei 
d ive, kitsch nu pentru că sunt dez
brăcate, ci tocmai pentru că sunt îm
brăcate cu rochii de tul sau de voal. .. 
Mă întreb cum se adecvează kitsch-ul 
la teatru. Cred că ar fi mai bine nu să-I 
definim, ci să-I exemplificăm, pentru 
că, vă garantez, altfel nu vom ajunge 
la nici un consens. Din exemple vom 
putea vedea, eventual, ce este; s-ar 
putea să fie un exces al barocului. Să 
nu ne oprim la obscenitate, pentru că 

cineva ar putea să ne psihanalizeze: 
cine se plânge prea tare de obsceni
tate, plânge după obscenitate ... 

Criza de inspiraţie 
ludmila Patlanjoglu: Cred că au 
existat spectacole şocante care, la  
prima impresie, duceau cu gândul la 

obscenitate, dar talentul regizorului 
le-a salvat, le-a scos din zona prostu
lui-gust, a obscenităţii... Un spectacol 
celebru, antologic a fost •• . au pus 
cătuşe florilor. .. Kitsch-ul era pre
zent în l imbaj, în felul cum era tratată 
problema sexului ,  însă totul avea 
poezie, talent şi acel adevăr al vieţii şi 
al omenescului care nu are cum să fie 
obscen. Un exemplu este şi secvenţa 
nudului - pe atunci, şocantă, - din 
Trilogia antică a lui Andrei Şerban. 
Mai sunt exemple în spectacolele lui 
Purcărete, dar acolo nu era nici urmă 
de pornografie. Apropo de inspiraţie: 
în Nebunul şi călugăriţa, la Ploieşti, 
Hausvater nu reuşeşte ceea ce a reu
şit în . . .  au pus cătuşe •.. sau în Teibele. 
A fost într-o de criză de inspiraţie, 

care a dus la obscenitate, la kitsch, la 
teatru pornografic. Nu din l ipsă de 
talent, ci, poate, din l ipsă l ipsă de 
inspiraţie. E drept nici echipa nu era 
aceeaşi - poate e şi asta o explicaţie. 
Cristina Modreanu: Eu, când văd ast
fel de lucruri pe scenă, nu mă gân
desc că ar trebui interzise, ci mă 
întreb la ce bun. Căci trebuie ca ele să 
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aibă o semnificatie. Dacă există un 
plan al semnificaţi i lor, un d iscurs 
coerent unde se includ respectivele 
lucruri sau vorbe, dacă există coe
renţa demersului, atunci nu cred că e 
vreo problemă cu obscenitatea. Cu 
l ipsa de talent, însă, este. 
Ludmila Patlanjoglu: Domnul Solo
mon evoca vremurile când modelele 
şi figuri le importante ale acestui 
neam, fapte şi replici memorabile, 
deveneau derizorii şi obscene; frica şi 
oportunismul creează obscenitate. 
Dar ş i  în stare de l ibertate, când 
putem alege, observăm cum spirite 
alese, intelectual i  respectabi l i  fac 
acelaşi lucru, dintr-un fel de servil ism 
faţă de majoritatea infectată despre 
care vorbeşte Pleşu. 
Magdalena Boiangiu: Există o expli
caţie, nu o justificare. încă din dece
niul 6 sau 7, politologii occidentali au 
început să anal izeze "statul-specta
col", procedeele teatrale intrate în 
politică şi însuşite de marii şi micii 
politicieni. De Gaulle şi Adenauer 
practicau actoria şi, prin apariţiile lor 
spectaculare, obţineau majoritatea 
voturilor în alegeri. 
Doru Mareş: Clasa pol itică româ
nească e sensibilă la aceleaşi impul-
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suri, dar cu rezultate contrari i . Cu 
ceva timp în urmă, priveam emisiu
nea lui Păunescu de pe Tele labe. Nu 
mă intrebati de ce mă uitam la ea, 
probabi l  tot d intr-o încl inaţie de 
prost-gust . . .  Pot să vă spun că trei 
sferturi d in fostul guvern al Ro
mâniei, inclusiv actualul preşedinte 
al UNITER, au făcut drepţi câte zece 
ore, în faţa lui Adrian Păunescu. Şi 
vreau să vă întreb cu ce s-au ales. Ai 
lu i  l l iescu nu s-au dus si au luat 
voturile. Iar ai lui Constantinescu s-au 
dus, au bătut pas de defilare în faţa 
lu i  Păunescu şi s-au făcut de râs, 
provocând - sau, mai precis, girând -
un act de profund prost-gust . . .  Mă 
tem că ei insisi, ca oameni, contin o 
mare doză de 'prost-gust în fiinţa lor. 
Dumitru Solomon: Nu cred că trebuie 
să identificăm neapărat kitsch-ul, 
prostul-gust cu lucruri le de serie; 
chiar şi unicatele pot fi de prost-gust. 
Şi la oamenii talentaţi există scăpări, 
a lunecări în prostul-gust. Eu, de 
pildă, consider că spectacolul de la 
Naţional Mai potoliţi-! pe Eminescu! 
e un spectacol de prost-gust. De ce? 
Pentru că îl prezintă pe Eminescu 
răstindu-se la spectatori cu vorbe din 
articolele lui şi pe Titu Maiorescu, fre-

donând melodii. Sunt lucruri care nu 
se potrivesc. Pe scenă erau însă pre
zente mari talente ale teatrulu i  româ
nesc, Gheorghe Dinică, Dan Puric, 
nici despre regizor nu pot spune că 
s-a i lustrat prin prost-gust . . .  Despre 
autor nu pot spune nimic. El a scris 
un text, considerându-1 reprezen
tabil. Dar mie îmi venea tot timpul să 
râd. 

Gustul amintirii 
Radu Macrinici: Vreau să dezvolt si 
eu o mică teorie, în spiritul celor 
spuse deja. Vă voi aminti o povestire 
în care personajul, în vârstă de 40 de 
ani, se întoarce în oraşul în care a 
copilărit şi-şi aminteşte că atunci 
când avea el 6-7 anisori iubea o fetită 
de vârsta lui, căreia i-a desenat pe 
nişte bucăţele de hârtie ipostazele 
iubirii, aşa cum o vedea el; apoi le 
ascunsese într-o scorbură. După 35 
de ani se întoarce, găseşte copacul 
cu scorbura, bagă mâna înăuntru, 
precum Ion Creangă, şi scoate acele 
hârtii. Se îngrozeşte văzând cât de 
obscene erau, ce ipostaze vulgare 
putea el să-şi imagineze atunci când 
era copi l .  Mărturisesc că în copilărie 



vedeam filme, spectacole de teatru 
cu voievozi şi mă emoţionau. Acum, 
amintindu-mi ş i  văzându-le, mi-e 
ruşine de emoţia mea de atunci. Oare 
receptarea prostului-gust nu ţine de 
un context, de o vârstă care pune be
moli sau diezi după un anumit timp? 
Vorbesc despre o copilărie a noastră, 
a societăţii. La vremea lor, multe din
tre spectacolele considerate astăzi 
de prost-gust v-au emoţionat. Nu aţi 
remarcat cât de mult prost-gust şi 
kitsch exista în ele, pentru că trăiam 
într-o supă cu ingrediente alterate şi 
nu ne mai dădeam seama. Acum, 
amintindu-ne, le vedem altfel. 
Dumitru Solomon: Da, pentru că 
prostul-gust nu ţine numai de 
subiect şi de obiect, ci şi de context. 

Proporţiile 
Anca Bradu: Cred că teatrul este una 
dintre artele cele mai expuse prostu
lui-gust pentru că e, la rândul ei, un 
amestec de arte. Dacă în interiorul 
actului teatral raportul nu este armo
nios, dacă ingredientele introduse în 
spectacol nu sunt de bună cal itate, 
fiecare în parte, se poate ajunge 
foarte uşor la o disproporţie care să 
scoată întregul în afara sferei artis
tice. 
Magdalena Boiangiu: Ai avut, într-un 
spectacol făcut de tine, senzaţia că 
lucrurile scapă de sub control? 
Anca Bradu: . . .  
Ludmila Patlanjoglu: Să te ajut? 
Elefantul din spectacolul de la Cluj, 
Povestiri din Pădurea vieneză . . .  
Anca Bradu: ... Am să  încerc să-i mo
tivez prezenţa: cred că şi disproporţia 
poate să conducă până la urmă la un 
sens artistic. Arta modernă a evoluat 
enorm în acest sens, al  deformării 
proporţi ilor, iar regula proporţiei de 
aur a fost, probabil, prima victimă a 
artistului în tentatia lui de a crea o 
altă armonie, alte 'structuri şi alt dia
log al formelor în interiorul operei. 
Asta am încercat eu. Cred că dacă 
elefantul era mai mic, era kitsch; dacă 
el a dobândit o proporţie dominantă, 
a fost pentru că am vrut să creez o 
relatie între lucruri, un context care 
să capete sens în cele din urmă. În 
spectacolele străine, teoria asta a 
proporţi i lor a explodat de mult, cel 
puţin din pund de vedere scenografic; 
curajul de a sparge pătratul scenei e 
de mult câştigat într-o nouă estetică 
a formelor. Noi suntem încă timizi. Eu 
am vrut să construiesc un element 
dominant în scenă, care să se pro
porţioneze într-un anume fel faţă de 
trupul uman şi faţă de instanţa pe 
care trebuia să o semnifice el acolo, 
să devină el însuşi un personaj. 
Pianul din Deşteptarea primăverii 
era un pian supradimensionat, un 
pian deformat, dar tocmai prin asta el 

căpăta personal itate într-un spaţiu 
gol şi devenea o hiperbolă. Expresio
niştii, dar şi Fel l in i, au fost campioni ai 
deformării spaţiilor şi ai deformării 
imaginii trupu lui uman, chiar a nudu
lui, a imaginii despre circ - artă la· 
graniţa foarte subţire între prost-gust 
şi estetic. Aşa că ... Nu mai ştiu de la ce 
am pornit... 
Magdalena Boiangiu: Deplasăm 
discuţia. Când e cu talent - e bine, 
când e unicat - e bine, când e cu 
sens - e şi mai bine. Dar nu există 
consens asupra acestor noţiuni .  Eu 
nu am găsit nici un sens - dar juriul 
UNITER se pare că a găsit - în faptul 
că Tocilescu introduce în mijlocul 
Scrisorii pierdute o secvenţă d in  
Basic Instinct. 
Alice Georgescu: Cu excepţia Ancăi 
Bradu, s-a vorbit mai puţin despre 
teatru şi mai mult despre artele plas
tice şi fi lm. Ele au fost cel mai des 
invocate, căci în muzică nu prea se 
încumetă cineva să detecteze pros
tul-gust într-o melodie fără text, de 
pildă. În teatru este o situaţie spe
cială. Aici prostul-gust e mult mai 
agresiv, pentru că este vorba de o 
artă vie, de nişte oameni pe care îi 
vezi făcând nişte lucruri în timp ce-i 
priveşti. Prin urmare, nu poţi să-ţi 
acorzi nici un fel de distanţă faţă de 
ceea ce se întâmplă acolo şi receptezi 
mai viu prostul-gust. Pe de altă parte, 
teatrul se află în situaţia paradoxală 
de a fi în acelaşi timp o operă unică şi 
un produs de serie. Iar între opera 
unică - premiera - şi momentul când 
reprezentaţi ile au ajuns la numărul 
1 3  sau 23, puţine spectacole sunt 
identice cu ele însele. în acest caz, 
cred că posibil itatea ca, prin repro
ducere, unicitatea operei să se piardă 
şi cal itatea ei să se degradeze, în
globând o doză de prost-gust, e mult 
mai ridicată decât în cazul altor arte. 
Magdalena Boiangiu: E tot goana 
după voturi, Alice. 
Alice Georgescu: Da, într-un fel. 
Magdalena Boiangiu: După voturile 
exprimate în râsul gregar ... 
Alice Georgescu: Eu chiar aş fi cu
rioasă să aflu de la un regizor cum 
simte această degradare. Există ea? 
Anca Bradu: Cred că un spectacol 
bine construit nu are cum să se 
degradeze; nu poate decât să eva
lueze în interiorul lui . lar un spectacol 
cu doze de aleatoriu, aşteptând re
acţiile în funcţie de care să se re
creeze, este din start expus ... 
Ludmila Patlanjoglu: Mie mi se pare 
foarte bună povestea relatată de 
domnul Macrinici . Acolo exi stă o 
triadă: subiectul, adică autorul, 
obiectul si contextul. 
Doru Ma

'
reş: Între timp, s-a mărit tri

ada. A devenit pentagon: i s-au mai 
alăturat inadvertenţa părţi lor ş i  
eroarea. 

Ludmila Patlanjoglu: Este important 
ca acela care manipu lează ele
mentele, omul talentat, să nu cedeze 
în faţa prostului-gust, fie că are ne
voie de voturi, fie că vrea să se "dea 
bine" pe lângă autorităţi; în cazul 
celor netalentaţi păcatul cade asupra 
cui îi încurajează şi propulsează. Nu 
este ind iferent dacă omul  care vine 
pentru prima oară la  teatru vede 
I luzia comică sau Nebunul şi că
lugăriţa. Aş mai observa ceva: kitsch-ul 
are o parte rea, dar şi o parte bună: 
prin el marele public se fami l iar
izează cu marile opere. 
Alice Georgescu: Mă întorc la exem
plul cu O scrisoare pierdută de la 
Naţional. Din cât am putut înţelege 
din spectacol, dar şi din discuţiile cu 
regizorul, invitat la o masă rotundă a 
revistei, el a încercat un lucru nebu
nesc de curajos şi  nebunesc de 
riscant totodată: să vorbească despre 
kitsch cu mijloacele kitsch-ului. Mă 
tem că riscul nu a fost în întregime 
depăşit. 

Uzura 
Alexandru Darie: Eu am avut privi
legiul de a vedea schiţele lui Sever 
Frenţiu pentru decor: erau extraor
dinare. Din păcate, el a murit şi exe
cutanţii schiţelor lui au făcut - proba
bil, şi din raţiuni financiare - nişte 
compromisuri .  Tot case, tot cine
matograf era, tot ziduri coşcovite, dar 
s-a văzut şi execuţia tâmplarului, şi că 
banul nu a venit la timp. Vreau să 
spun că felu l  cum arată anumite 
lucruri de acolo se datorează în mare 
parte execuţiei, bănu iesc, dar şi 
uzurii. Spectacolul e viu, se joacă, 
decorul se ia, se pune în magazie, se 
aduce înapoi, şi tot aşa . . .  Iar lucrul 
acesta se simte. 
Ludmila Patlanjoglu: Uzura apare şi 
la nivelul creatorilor, nu doar la cel al 
execuţiei: aceiaşi creatori au făcut 
Doi gemeni veneţieni la Teatrul 
Maghiar din Cluj - un spectacol abso
lut superb şi la "Nottara" - mai puţin 
superb . . .  La cel din urmă se simţea 
uzura, totul era vulgar . . .  
Dumitru Solomon: Î n  legătură cu 
Nebunul şi călugăriţa vreau să fac o 
precizare. Toate apele curg de sus în 
jos, dar se mai întâmplă uneori să 
curgă invers. Prima reprezentaţie a 
stârnit nemulţumiri aproape unani
me; doar lui Horia Gârbea i-a plăcut, 
dar el era impl icat în spectacol. La 
următoarea reprezentaţie, cu a ltă 
serie de critici şi oameni de teatru, 
nemulţumiri le au dispărut: specta
colul a plăcut tuturor. Nu ştiu dacă 
între timp s-a ţinut seama cumva de 
observaţiile făcute. Dar prea a fost 
unanimitate şi a doua oară, în sens 
invers. Sunt spectacole care la pre
mieră arată într-un anume fel, au o 
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anumită nobleţe, se apropie de per
fecţiune, de intenţia celor care le-au 
făcut şi după aceea se deformează. 
Am dat însă acum exemplul unui 
spectacol care a câştigat n işte 
însuşiri. 
Magdalena Boiangiu: Nu se poate 
vorbi de o criză de inspiraţie în cazul 
reluărilor. 

Proba reluării 
Alexandru Darie: Eu am auzit - nu 
l-am văzut- că Orfanul Zhao era un 
mare spectacol la Piatra Neamţ. La 
"Nottara" era tot acela, numai că erau 
alţi actori. Şi ce se întâmpla? 
Marina Constantinescu: S-au dat aici 
două exemple de reluări: Doi gemeni 
veneţieni şi Orfanul Zhao. Dacă ne 
gândim, mai găsim ... 
Alice Georgescu: Piaţeta l u i  Pur
cărete, Fraţii lu i  Dabija ... 
Marina Constantinescu: Cred că este 
în primul rând o problemă a regi
zorului cu sine însuşi. La reluare, 
demersul regizoral pare identic, dar, 
fiindcă e vorba de alţi actori, apar 
accidente, suişuri şi coborîşuri. Eu 

cred că la această deformare duce 
inadecvarea: lipsa de maleabil itate a 
regizorului, care nu vrea să renunţe la 
schema lui, nu lucrează cu actorul 
din fata lui, ci cu ,cel din amintire. La 
"Nottara", de exemplu, erau cu totul 
alt gen de actori, cu a lt  tip de 
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disponibi litate, chiar fizică; lucruri 
executate impecabil de cei de la Cluj, 
aici n-au ieşit. Mai este şi problema 
spectacolelor în turneu. În sistemul 
nostru nu e uşor să alegi o sală con
venabilă, pe măsura celei pentru care 
a fost gândit spectacolul. 
Alexandru Darie: Noi am fost în 
turneu la Cluj şi a fost totul perfect. 
De ce? Din motive foarte simple: am 
trimis înainte echipa de tehnicieni -
lucru rar -, am luat lighting board-ul 
sub braţ şi am plecat cu el acolo, şi, în 
acelaşi timp, dacă n-am fi putut juca, 
n-am fi jucat. Regizorul, fie că e din 
provincie sau din Bucureşti, trebuie 
să spună: nu pot juca spectacolul 
cutare decât acolo. Dacă se poate 
bine, dacă nu ... 
Marina Constantinescu: Exact! Com
promisul "mâzgăleşte" spectacolul. 
Am văzut Deşteptarea primăverii, 
spectacolu l  Ancăi Bradu, în de
plasare, la Zilele Harag de la Cluj.  
Acolo mi s-a părut că scena de la 
Teatrul Maghiar îl strânge, îl sufocă. 
Realmente, decorul, pianul păreau 
disproporţionate faţă de scenă. Pe 
u rmă l-am văzut la Bucureşti, în 

Festiva lu l  Naţional de Teatru, pe 
scena mare a Nationalului, unde res
piraţia spaţiului îi aşeza într-o ordine 
firească. Alt exemplu:  Opereta lu i  
Tompa Gabor avea la Cluj o intimi
tate aparte, dar la Bucureşti, la Operă, 
era chiar ceva "de operetă". 

Intimitatea 
obiectelor 

din casa regizorului 
Alexandru Darie: Se ştie că, ani şi ani 
de zile, Strehler şi-a reluat propriile 
spectacole. Dar el nu venea în fiecare 
zi la teatru, avea şase asistenţi şi îi 
lăsa pe ei; în momentul "veniri i 
maestrulu i" totul era prost, o nenoro
cire. Unul  dintre tabieturile lui fa
vorite era să-şi smulgă părul din cap, 
când vedea ce au făcut ceilalţi. Cu 
toate astea, probabil că ştia ce să 
spună fiecăruia d intre actori, să 
atingă acea coardă prin care respec
tivului  actor i se întâmpla ceva. Nu ca 
acel regizor care le-a dat actori lor o 
casetă cu spectacolul lui american, cu 
actori americani, şi le-a spus: "Vedeţi 
aici, pe ecran? Ei, aşa să faceţi şi voi". 
Şi ei au făcut. Mi-au povestit actorii, 
nu e bârfă. Eu cred că teatrul în
seamnă energie: până la urmă, şi 
tâmplarul ş i  tapiţerul transmit 
energie. Cred că desfăşurarea unui 
spectacol trebuie să lase nişte 
semne. De multe ori, ele există chiar 
pe scenă. E un lucru extraordinar. 

Uneori, când repetam în străinătate, 
în spaţiul de repetiţii rămânea peste 
noapte un obiect; a doua zi îl găseai 
tot acolo, impregnat de ce a fost ieri. 
Într-un spaţiu nou trec câteva ore, 
dacă nu chiar zile, până când scena 
se impregnează de spectacol, ca să 



zic aşa, şi n-o mai simţi ca pe ceva 
ostil . Dacă mergeţi într-un teatru 
unde sunt multe spectacole proaste, 
veţi vedea că acest lucru se simte în 
aer. 
Magdalena Boiangiu: Să ştii că şi in
versul e valabil. Într-un teatru unde, 
în general, spectacolele sunt bune, se 
înnobilează si cele medii. 
Alexandru Darie: Absolut! Este un 
lucru foarte interesant . . .  
Anca Bradu: Doream să mă întorc la 
acel moment a l  discuţiei când se vor
bea despre adaptarea unui specta
col. Eu cred că acesta este un gest de 
creaţie asupra spectacolului . Sigur, la 
modul ideal. Vorbeam la Cluj cu un 
tânăr tenor de operă, care circulă 
foarte mult. Ei nu joacă, ei cântă 
roluri. Îmi spunea că a jucat într-un 
spectacol în care regia era fantastică. 
Asta însemna că spectacolul acela se 
joacă în acelaşi fel (probabil, într-o 
schemă de mişcare), dar interpreţii se 
modifică mereu. Deci, regia e ca o 
constructie, ca o casă unde intră di
verse persoane. Casa era făcută, con
strucţia era probabi l  impecabi lă, 
pentru că se juca pe o mare scenă de 
operă, dar eu mă întreb cum este 
performanţa regizoru lu i  care reu
şeşte să lase în urma lui o casă per
fectă, astfel încât oricine ar intra să 
devină omul locului. 
Alexandru Darie: Amuzant este 
altceva: Carmen s-a montat la 
Bucureşti ş i  spectacolul a plecat apoi 
la Tokyo. A venit marea soprană 
Agnes Baltsa şi a zis: "Acest spectacol 
este o oroare. Eu nu joc în această 
regie. Voi face regia de la Staatsoper 
din Viena. Dacă vă ţineţi după mine 
bine, dacă nu- eu nu cânt". Ea a făcut 
mişcările cum o învăţase marele regi
zor de acolo şi ceilalţi au trebuit să se 
ţină după ea. 

Expresivitatea 
prostului-gust 

Magdalena Boiangiu: Deşi aparent 
ne-am îndepărtat de subiect, eu cred 
că, vorbind despre problemele de 
amănunt ale actu lu i  de creatie 
teatrală, suntem chiar în miezul pro
blemei prostului-gust, a vulgarităţii. 
Cum spuneam, nu cred că sensul şi 
talentul se definesc, dar măsura se 
defineşte. E vorba de încrederea în 
spectator, încrederea că acela care te 
priveşte poate completa energia 
dată de tine, că el poate merge până 
la capăt şi înţelege fără ca tu să-i arăţi 
totul, fără ca tu să-i spui chiar toate 
cuvintele pe care le ştii. Cred că din 
această măsură si din acest echil ibru 
derivă şi satisfacţia spectatorului. De 
la un spectacol care în general mi-a 
plăcut, Trilogie belgrădeană, am 
plecat cu  o senzaţie ciudată: piesa 

era interesantă şi actorii jucau bine, 
·dar vocabularul m-a crispat îngrozi
tor; era mu lt mai mult decât era 
nevoie sau se putea suporta, mult 
mai mult decât cerea sensul. 
Doru Mareş: Ideea este să spui atât 
cât să fie sugestie, dar dacă am spune 
tot ce putem spune, apucăm să 
spunem tot? Nu. Dacă am spune 
Dicţionarul Oxford de la un cap la 
altul, tot ar mai rămâne loc pentru 
sugestie. Măsura ar trebui judecată o 
dată estetic şi o dată sociologic. 
Estetic: nu cumva spectacolul dă mai 
mult decât era cazul? Dar şi sociolo
gic: nu cumva publicul crede că i s-a 
dat mai mult sau mai puţin decât era 
cazul? S-ar putea să fie şi acesta un 

O scrisoare pierdută 
într o versiune controversată 

motor al apariţiei senzaţiei de prost
gust. Mai există o întrebare: specta
colu l  ăsta este pentru publicul ăsta? 
Mie nu-mi place expresia "public 
ingenuu", căci implică un publ ic 
analfabet. Eu nu-mi scot pălăria în 
faţa idioţilor şi nu pot să al int un  
imbecil numindu-1 ingenuu. Mie  nu 
mi s-a părut că  în  Trilogia belgră
deană există un exces de l imbaj; 
dimpotrivă. Ar fi de prost-gust ca 
acum, în contextul de aici, să vorbesc 
ca în Trilogia belgrădeană, dar, dacă 
jumătate din actanţii de la această 
masă se retrag (pot să-i şi numesc, 
deoarece ar fi un act de politeţe), eu 
aş vorbi exact ca în Trilogia belgră
deană şi sunt sigur că nimeni nu ar  
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recepta asta ca pe o manifestare de 
prost-gust. 
Magdalena Boiangiu: Dar pentru 
tine, sociologic şi antropologie, acest 
tip de exprimare este expresiv, spune 
ceva despre tine? 
Doru Mare�: La români este o ches-

tiune foarte curioasă: prietenii de 
acelasi sex, când se întâlnesc, indife
rent de sorgintea lor socială, însoţesc 
"bună ziua" sau "salut" cu un anumit 
semn falocratic, recepţionat ca un 
potenţator al  salutului prietenesc. Se 
continuă, la o bere, cu aceleasi în
demnuri falocratice, fără nici u

'
n fel 

de probleme, potenţându-se priete
nia. Dar dacă aceiaşi inşi îşi întrerup 
relaţia amicală, d in cine ştie ce 
pricină, urarea de dinaintea primului 
pumn în gură este aceeaşi. Adică, 
pentru vorbitorul de l imbă română, 
zona de l imbaj dur acţionează de la 
mângâiere şi până la  injurie pe 
acelaşi nivel lexical. Vreau să spun că 
e important cine şi ce îmi spune. 
Poate să fie un lucru pe care să-I re-
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cepţionez ca mesaj artistic, dar poate 
să fie un lucru care să mă enerveze 
cumplit şi chiar să sar la bătaie. 
Magdalena Boiangiu: Şi cu acest l im
baj se pot acoperi toate nevoile de 
comunicare? 
Doru Mare�: Ei, nu vom vorbi chiar 

aşa! Vă rog să mă credeţi că ştiu mai 
multe cuvinte! 
Magdalena Boiangiu: A, asta vroiam 
să aflu! 
Alice Georgescu: Dar bănuiesc că 
este vorba, totuşi, despre o anumită 
categorie socială, nu? 
Doru Mareş: La românofoni, merge 
de la el ita cea mai "cremă" până 
undeva foarte jos. 
Alice Georgescu: Vreţi să spuneţi că 
Paleologu, întâlnindu-se cu Paler ... 
Doru Mareş: Nu ştiu cum e cu Paler, 
dar pot să vă spun că, de la întâlnirea 
între poeţii generaţiei '80 - acum, 
nişte domni stimabil i : Coşovei sau 
Cărtărescu - şi până la anumite întâl
niri dintre mine şi NicolaeManolescu, 
de exemplu, la o plimbare pe stradă, 

această zonă a l imbajului nu a fost 
evitată şi nu s-a simţit... Am fost 
recent la Oradea şi ce am văzut acolo 
poate fi un exemplu despre ce în
seamnă pentru mine kitsch-ul, pros
tul-gust. În spectacolu l  Medeea, 
făcut de Ion Sapdaru, interpreta ro
lului titular este de la Chişinău. A 
venit şi şi-a corectat aici l imba ro
mână; şi cum a făcut-o, nu ştiu, dar în 
scenă l imbajul avea nuanţe de peri
ferie de Bucureşti ori de Ploieşti; 
oricum, de Regat. Traducerea textu
lu i  era parcă de pe vremea lu i  
Alecsandri. Ş i  nu era nici o intenţie de 
umor în  toată povestea. Pentru mine 
asta a însemnat prost-gust. O evi
dentă nepotrivire între voce, text, tra
ducere, propunere regizorală şi spec
tator: eu, cel care mă uitam la ei, mă 
aşteptam la orice, numai la ciorba 
asta, nu. 
Alexandru Darie: Dar cum vă expli
caţi faptul că o actriţă rosteşte un 
cuvânt sau face un gest obscen şi 
este delicioasă, iar alta, uneori, nu se 
miscă si nu vorbeste, dar este de o 
vuÎgadtate şi de 

'
un prost-gust de 

neînchipuit ? 
Alice Georgescu: Asta se întâmplă şi 
în viaţă. 
Alexandru Darie: Cuvântul rostit de 
un actor vulgar în relaţia cu un par
tener vulgar şi sub supravegherea 
unui regizor cu darul vulgarităţii dă 
un rezultat odios. E foarte interesant 
că, deşi poporul român vorbeşte 
îngrozitor de urât, se crispează când 
îsi recunoaste vocabularu l  într-un 
film sau într-o piesă de teatru. În 
schimb, se uită fericit la un film ame
rican unde se vorbeşte la fel de 
îngrozitor. Poate că vocabularul lor e 
mai bogat . . .  

Prostul-gust regional 
Adrian Mihalache: Nu e o chestie de 
vocabular. Engleza sau franceza au 
fost lucrate de mari stilişti, care au 
scris pornografie de înaltă clasă. Noi 
nu avem nici Decameronul, nici pe 
Rabelais. Ce avem noi? Două poveşti 
din Creangă, sau numai două ştiu 
eu... Noi ne speriem de prostul-gust 
ca şi cum ar fi un inamic şi ne ferim 
din faţa lui, în loc să-I folosim ca pe o 
resursă. Există diverse manifestări de 
stradă de prost-gust, dar care pot fi 
recuperate pentru teatrul cult. în 
toate pieţele din lume, tinerii se 
vopsesc cu culori fosforescente şi 
stau încremeniţi în diverse poziţii. 
Este o manifestare teatrală: unii sunt 
public, a lţ i i  sunt actori. În Poate, 
Eleonora este recuperat exact genul 
acesta de manifestare teatrală. Noi, 



ca români, avem un avantaj extraor
dinar, fiindcă beneficiem aici de două 
tipuri de prost-gust complet diferite. 
Prea adesea se pune semnul de ega
l itate între kitsch şi prost-gust. Pros
tu l-gust este mult mai general; 
kitsch-ul este un fenomen particular 
de prost-gust. Transilvania este plină 
de kitsch; Regatul, nu. Iar kitsch-ul, 
prin emigra rea central-europenilor, a 
ajuns în America şi este recuperat 
sub forma unei noi arte: cinema
tograful .  Tot cinerrretograful ani lor 
'30 este o expresie a kitsch-ului. 
Magdalena Boiangiu: Vorbeşti cu o 
convingere de parcă ai avea drep
tate! 

Contrarevoluţia 
În cultură şi 

fenomenele nocive 

Alexandru Darie: Am un exemplu 
extraordinar. Acum zece ani ,  cu
loarea verde pe scenă era privită ca o 
monstruozitate. Şi uitaţi-vă la specta
colele actuale sau la filme celebre 

cum e Matrix, Fight Club etc., în care 
culoarea verde, de diferite nuanţe, 
este dusă la perfecţiune, este de un 
rafinament extraordinar. 
Dumitru Solomon: Eu am învătat la 
şcoi�lă că nu e bine să alături două 
cu lori complementare şi acum se 
foloseşte tocmai aşa ceva. 

Alexandru Darie: Am văzut un spec
tacol englezesc de operă cu Falstaff, 
extraordinar din punctul de vedere a l  
scenografiei - în care decorul este o 
casă veneţiană sau elisabetană, nu 
contează, un  sti l  oarecare -, în 
schimb culorile contau: era un scaun 
spaniol vopsit în roşu, o podea mov, 
un perete galben şi o uşă verde. Dar 
rezultatul era de un rafinament 
uluitor. 
Ludmila Patlanjoglu: Eu cred că în 
acest deceniu, nu numai în teatru, ci 
în toate artele şi, mai ales, în media, 
trăim nu o revoluţie, ci o contrare
voluţie culturală, sub semnul prostu
lui-gust. Invoc în acest sens specta
colul de la "Nottara" Cu capu' de ni
covală, unde un actor de el ită, cum e 
Horaţiu Mălăele, a cedat în faţa aces
tui fenomen nociv. Eu pledez pentru 
cenzura estetică, unde criticul are un 
ro[ foarte important; alături de el, ani
matorul de teatru, dar şi elitele. Dacă 
l i se fac asemenea oferte, să refuze! 
Magdalena Boiangiu: Eu găsesc că a 
fost o greşeală faptul că artiştii Tea
trului  Naţional s-au opus montării 

piesei Alinei Mungiu Evangheliştii. 
Ludmila Patlanjoglu: Nu. Pentru că 
este un text scris prost şi pentru că e 
o blasfemie să prezinţi astfel imagi
nea lui Christ şi a apostoli lor. Este şi o 
piesă scrisă fără talent, nu are me
tafizică. 
Dumitru Solomon: Alina Mungiu a 

făcut ceea ce au făcut savanţii ameri
cani acum; au descoperit alt chip al 
lui Isus, pornind de la datele antropo
logice: pomeţi proeminenţi, faţa mai 
lată, altfel decât figura serafică din 
icoanele bizantine. 
Marina Constantinescu: Nu ştiu care 
mai este rolul criticu lu i .  Când un 
spectacol s-a născut şi se joacă, iar 
actorii au încredere în el - căci altfel 
nu ar putea să joace -, noi venim şi 
spunem: da, nu, aia aşa, cealaltă altfel 
etc. Uneori se întâmplă ca un specta
col să poată fi epurat de nişte lucruri 
flagrante, dar nu atât de profund 
încât să-I modifice radical. 
Marinela Ţepuş: Eu cred că secre
tarul literar ar putea să fie un astfel de 
factor de filtrare . . .  
Magdalena Boiangiu: Şi ce să facem, 
să constituim un nou corp de cen
zori? 
Ludmila Patlanjoglu: La "Bulandra", 
Ciulei venea la repetiţi i le celorlalţi 
regizori. Exista un consi l iu a rtistic 
care "curăţa". La Mic venea Săraru .... 
Alexandru Darie: Da, dar atunci erau 
alte vremuri. După părerea mea, di-

rectoru l de teatru poate să spună: nu 
mă interesează, nu dau bani ca să 
faceţi voi chestia asta. Dar ideea că 
un colectiv de actori poate să ho
tărască în privinţa repertoriului sau a 
cui cu cine să joace este foarte peri
culoasă în sine. În cazul criticului, e 
altceva. 
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